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Kaukola.

Ifearlahden__työ väenyhdi_s_tys ._

Ka&rlahden työväenyhdistys perustettiin 16.3.13. Kun sa

massa tilaisuudessa kerrottiin Suokkalan työväenyhdistyksen 

nukkuneen jäsenten puutteessa, niin valittiin 3-henkilöinen 

toimikunta ottamaan selvää sen kalustosta, ja jos mahdollis

ta, siirtämään sen Kaarlahteen. "Kokoushuoneeksi katsottiin 

edelleen seppä Ramstedtin asunto sopivaksi." Parisen viik

koa myöhemmin pidetyssä yhdistyksen kokouksessa valittiin 

yhdistyksen puheenjohtajaksi A. Hyvärinen, varalle R. Reijo

nen. Tässä kokouksessa otettiin vastaan Suokkalan työväen

yhdistyksen kalusto, joka merkitsi sitä, "että Suokkalan työ

väenyhdistys on noussut kuolleista ja saanut nimen Kaarlah- 

den työväenyhdistys". Leimasin päätettiin tilata sekä jäsen- 

kirjoja 30 kpl. sosialidemokraattiseen puolueeseen päätet

tiin yhtyä sekä pitää perhelltama seuraavana sunnuntaina. - 

Kesäjuhla 25.5.13 onnistui hyvin. - Kokouksessa 1.6.13 myön

nettiin ero vaklnaislle kirjurille, joka äytyi olemasta

työväenyhdistyksen jäsen, kun työväenyhdistys panee toimeen 

Iltamia yht' aikaa paikkakunnan toisten seurojen kanssa. Ti

lalle valittiin A. J. Viis ka ja päätettiin hankkia väliaikai

nen huvihuoneusto.

Vuosikokouksessa 1.2.14 A. J. Viiskan asunnossa hyväksyt

tiin vuosi- ja tillkertomus. Puheenjohtajaksi valittiin H. 

Honkanen, varalle R. Arponen; kirjuriksi J.P. Miettinen, va

ralle H. Laasonen; rahastonhoitajaksi 0. Ijäs. Kokoukset 

päätettiin pitää edelleen Viiskan asunnossa. Koko tämän

talven työväenyhdistyksen toiminta oli ripeätä. Siten toimi
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myöskin puhujaseura. Käsinkirjoitettu lehti ilmestyi. Kor

tinpelaajat tuppautuivat järjestäytyneen työväen iltamiin

kin.

Talvella 1914 työväenyhdistys sai uutta virikettä rauta

tieläisten ammattiosastolta. Yhdessä toimittiin puhujaseuran 

kokouksia kerran viikossa. Jokaiseen kokoukseen toimitettiin

käsinkirjoitettu lehti, samoin joka kokouksessa oli keskus- 
n/telukysymys, jollaisia/l/olivat tupakanpoltto, viinanjuonti, 

kortinpeluu ja muitakin käytännöllisiä kysymyksiä. läheltä ja 

runoja oli myöskin aina ohjelmassa. Osanotto oli harvinaisen 

runsas. - Vappukulkueessa oli n. 400 henkilöä. Siinäkin oli 

mukana Sirsjärven rautatieläisten^ osasto. Tämä määrä oli 

suurenmoinen saavutus paikkakunnalla, jossa ennen ei oltu 

yritettykään vappujuhlaa. Ahdasmielisimmät isännät olivat 

näistä juhlista perin kiukustuneita. - Tänä vuonna pidettiin 

iltamia 4 ja perheiltamia 5. Kesäjuhla oli myöskin.

Vuosikokouksessa 24.1.15 myönnettiin tilivapaus. puheen

johtajaksi tuli 0. Ijäs, varalle H. Honkanen; rahastonhoita

jaksi Maiju Ijäs; sihteeriksi JF.F. Miettinen, varalle K. I2& 

Juusti. Jäseniä oli vähänpuoleisasti. Talven mittaan toimin

ta oli kuitenkin ripäätä. Huhtikuussa pidetyssä vapaailtanars 

sa T. Hirvosen talossa oli ohjelmaa aika runsaasti. P. Laak

konen puhui. Kuukausikokouksessa valittiin vappujuhlatoimi- 

kunta. Vuoden lopussa oli 14 jäsentä.

Vuosikokouksessa 9.1.16 tili kertomuksen hyväksyminen jä

tettiin seuraavaan kuukausikokoukseen. Yhdistyksen puheen

johtajaksi valittiin a . Hyvärinen, varalle P. Kuronen.

Vuonna 1917 jäi vuosikokous pitämättä 4. ^.osanottajien 

vähyyden jpuoksi, mutta pidettiin 11.2.17, jolloin luettiin 

vuosi- ja tilikertomus ja myönnettiin tilivapaus. puheenjoh

tajaksi valittiin 0. Ijäs, varalle M. Räisänen; kirjuriks3
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32. Hynni, varalle I. Korte; rahastonhoitajaksi 0. Ijäs.

Kokouksessa 12.8.17 hyväksyttiin arpajaistoimikunnan toi-

suminen Suomen eduskunnan hajoittamiskäskystä.

Marraskuun kokouksessa erotettiin kaksi jäsentä lahtari- 

kaartiin liittymisen johdosta ja päätettiin perustaa työväen 

järjestökaarti.

Kaarlahden Salokylään perustettiin 21.11.17 työväenyhdis

tys, johon liittyi 20 jäsentä, jotka päättivät pitää viikon 

kuluttua uuden kokouksen.

Vuonna 1918 yhdistyksen rahastonhoitaja, kauppias Aug. 

Hyvärinen vangittiin Kaukolassa miltei ensimäisenä. Kun hä

nen olinpaikkaansa ei vielä 1919 tiedetty, niin pidettiin 

todennäköisenä, että hän ilman muuta joutui kuoleman omak

si. Hänen mukanaan olleet rahat hävisivät. Hänen hallussaan 

oli yhdistyksen arpajaistoimikunnan rahoja suurempi summa, 

joten yhdistykselle tuli sitenkin tuntuva taloudellinexi va

hinko.

Luokkasota tainnutti työväenliikkeen Kaarlahdessa pitkäk

si aikaa. Vasta kesällä 1929 vaalipuhujan käydessä heräsi // 

ajatus perustaa työväenyhdistys. Tämä toteutui 20.10.29,jol

loin piirisihteeri Kr. Lumijärvi kävi puhumassa. Koekirjoi- 

tuksessa jäseniä Ilmaantui lähes 30. Ajan vähyyden ja osaksi 

muiden syiden vuoksi johtokunnan valinta jätettiin toiseen 

kokoukseen, jossa johtokuntaan valittiin: J.V. Laine, H. Hil

tunen, A. Ruusu, 0. Kallio, T. Nousiainen ja p. Iivonen, jols 

ta Laine valittiin puheenjohtajaksi ja Ilvonen sihteeriksi. 

Kokouksessa 4.5.30 hyväksyttiin 8 uutta jäsentä. Kokous pi

dettiin seppä J. Ruusun talossa, jossa pidettiin myöskin 6.

7.30 kokous ja hyväksyttiin voimisteluseuran säännöt sekä yk
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si uusi jäsen. - Seuraavan vuoden maaliskuun 1 päivänä J. 

Ruusulla pidetyssä yhdistyksen kokouksessa päätettiin perus

taa opintokerho.

Kau tolan _työväen^hd iistys^

Kaukolan työväenyhdistys perustettiin suurlakkosyksynä. f 

Puolueeseen päätettiin liittyä ll.3»O6 pidetyssä kokoukses

sa, jossa esimieheksi valittiin K. Matikainen, kirjuriksi T. 

Rautiainen, rahastonhoitajaks 1 p. Kähkönen, kirjastonhoita

jaksi S. Korte, varapuheeenjohtajaksl H. Olkinuota ja muiksi 

johtokunnanjäseniksi A. Kauranen, H. Teräväinen, p. Pekonen,

M. Ahokas ja A. Riikonen. Mahdollisen suurlakon varalle va- 
n/

Iittiin 8-henkilöinen lakkotoimikuta. Maarianpäivänä yhdistys 

oli viettämässä yhteistä iltamaa Hiitolan Työväentalossa. Yh- 

dessäolo jätti innostavan vaikutuksen. - Kokouksessa 13.5.06 

päätettiin pitää arpajaiset heinäkuussa. Kun sitten kirkon-
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Eylän kansakoulun johtokunta ei antanut lupaa pitää näitä ar- 

pajaisia Koululla, niin johtokunnalle lausuttiin an

kara paheksuminen. Arpajais ?.sta jäi voitoksi 592: 32. Samassa 

toukokuun kokouksessa yhdistys päätti ostaa talon. Kun kirk

koherra Olin ei maksanut palkkaa työmiehilieen eikä palveli

joilleen, niin päätettiin kääntyä puoluehallinnon puoleen, jäte

tä se julistaisi Kaukolan kirkkoherran virkatalon lakkotilaan. 

Kesäkuun kokouksessa kirkkoherran virkatalon rikkureille pää

tettiin lähettää kehotus poistua lakkopaikaita. Yhdistyksen 

edustajaksi Oulun puoluekokoukseen valittiin Pekka Pekonen.

Helmikuussa 1907 pidetyssä vuosikokouksessa todettiin 

omaisuuden arvoksi 1.094:55. puheenjohtajaksi valittiin T. 

Rautiainen, varalle S. Haikonen; kirjuriksi J. Lund, varalle 

H. Olkinuora; rahastonhoitajaksi p. Kähkönen.

Vuosikokouksessa 9.2.08 myönnettiin tilivapaus ja todeta 

tiin yhdistyksen olleen ripeässä toiminnassa. Esimieheksi 

valittiin T. Rautiainen, varalle H. Olkinuora. Tämän jälkeen 

toiminnassa oli jonkinlaista velttoutta. Kokouksessa 25.5.08 

päätettiin ostaa yksi "Työn" osuus/ ja sahauttaa talolle ve

dätetyt hirret lankuiksi ///////////// ja antaa työn suorit

taminen huutokaupalla. Arpajaiset pidettiin 28.5.08 omalla 

torpalla Akansillassa. - Koverilan kankaalla 16.8.08 yhdis

tys osallistui Kirkonkylän, Suokkalan ja Kov^erilan raittius- 

seurojen sekä Liinamaan nuorisoseuran kanssa kuusiotteluun, 
jonkn^Lajeina olivat: kuulantyöntö, kiekonheitto, pituus- ja 

seiväshyppy sekä 100 ja 1500 metrin juoksut. - Tänä vuonna 

yhdistyksen jäsenmäärä aleni huomattavasti. Oltuaan edelli

senä vuonna 49 se oli enää vain 20. Oman talon kanssa kuiten

kin puuhailtiin sillä seurauksella, että 27.12.10 pidettiin 

tupaantuliaisjuhla, jossa toveri Haikonen kuvaili yhdistyksen
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5-vuotista toimintaa. T. Heino puhui; runoja, lauluja ja 

kaskuja esitettiin. Talo oli kauniilla paikalla neljän val

tatien risteyksessä, 2 km Kaukolan kirkolta Akansillassa.Kol

misen vuotta sitä puuhailtiin. Talon arvo oli 2.300:-. Toi

minta oli ollut viime aikoina ripeätä.

Vuosikokouksessa 2 6.2.11 vaiittiin/iyhdlstyksen puheenjoh

tajaksi J. Lund., varalle s. Haikonen; kirjuriksi T. Rautiai

nen; rahastonhoitajaksi s. Haikonen. - Kokouksessa l2Ä$.3.lx 

keskusteltiin edelleen tileistä, jotka eivät olleet selvin

neet, ja valittiin H. Olkinuora ja T. Rautiainen niitä sel

vittämään. Vappuna juhlittiin miltei Innokkaammin kuin edel

lisinä vuotina. Runsaaaiukuisampana kuin ennen köyhälistö oli 

tullut taloonsa Aka/nslltaan, jossa Juhla alkoi kello 2 (14)„ 

Hyvinkin juhlalliselta näytti tervolalsten mielenosoituskul

kue.

Vuosikokouksessa 1912 hyväksyttiin tilit muistutuksetta.Pu 

heenjohtajaksi valittiin J. Laine. Piirustukset talon suuren

tamiseksi hyväksyttiin ja perustettiin puhujaseura. - Kesä- 

juhlassa 8.9.12 puhui J. Ahlman, joka vähän aikaisemmin oli 

palannut Amerikasta. Jäseniä oli vuoden lopussa vain 17, mut

ta vuosikokouksessa 2.2.13 liittyi useampia uusia jäseniä.Sär

mässä kokouksessa tilien hyväksyminen jäi seuraavaan koko

ukseen. Puheenjohtajaksi valittiin J. Laine, varalle s. Hai

konen; muiksi/./ jäseniksi/ johtokuntaan Ida Kähkönen, An

na Puputti ja T. Rautiainen. Tilit jäivät kuitenkin hyväksy

mättä vielä seuraavassakin kokouksessa, kun ei ollut tilin

tarkastajain lausuntoa*- Arpajaisia päätettiin ruveta hommaa

maan. - Lokakuussa pidettiin iltama Räisälän Työväentalossa, 

jossa esitettiin näytelmät "Silmänkääntäjä" ja “Mestarihui

jarit". Tänä vuonna toiminta oli melko lamassa. Kokouksiakin 

voitiin pitää vain jokunen, kun jäsenet eivät saapuneet nil-
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hin.

Vuosikokouksessa 25.1.14 toiminta- ja tilikertomus hyväk

syttiin ja valittiin puheenjohtajaksi S. Haikonen, varalle 

J.V. Laine, joka valittiin myöskin kirjuriksi; rahastonhoi

tajaksi T. Rautiainen. - Viljatuliivastalausekokous pidettiin 

maaliskuussa nuorisoseuran talossa. Kokous yhtyi puolueneu

voston asiasta tekemiin ponsiin ja kehoitti sosialidemokraat

tista eduskuntaryhmää tekemään voitavansa tämän turmiollisen 

aikeen estämiseksi. - Kesäjuhla vietettiin 2.8.14 Työväenta

lossa Akansillassa. - Hulikaaneista oli kiusaa täälläkin. Il

tamaan 27.12.14 U. Mörsky aikoi tulla sisään väkisin käyttä

en uhkauksia ja kiroilua. Tarjoiluhuoneesta hän löi kaksi la-
»

siä sisään.

Vuosikokous 10.1.15 jäi pitämättä, kun "rahaministerikään 

ei saapunut". Jäseniä oli tänä vuonna 26. Sensijaan seuraar- 

vana vuonna jäseniä ei ollut kuin 17. Heinäkuun kokouksessa 

päätettiin talo myydä maitoyhtiölle, jos saadaan siedettävä 

hinta. Talo oli 5 - 7 km:n päässä toimitsijoista.

Yhdistyksen iltamassa 28.1.17 esitettiin melko hyvin "Kun 

.agronoomi saapuu". Sitä häiritsivät eräät - korttipelillä, - 

Tänä vuonna jäsenmäärä kohosi niin, että se oli 60, mutta 

luokkasodan melskeissä yhdistys kuoli. Kun sitä ruvettiin 

jälleen herättämään, jäivät siitä muistoksi seuraavat kirjal

liset lausunnot;

"Käkisalmen Kaukolan piirin hra nimismiehelle.

Asetuksen mukaisesti pyydän saada Herra Nimismiehelle il

moittaa:

että Kaukolan Työväenyhdistys pitää vuosikokouksensa sun

nuntaina tammikuun 12 päivänä 1919.

Kokous alkaa klo 12 päivällä.

Kaukolassa 8 p. tammik. 1919.
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J • V. Laine f 

ia: tty."

Nimismies kirjoitti edelläolevan ilmoituksen takasivulle 

seuraavan kiellon:
"Ettei allekirjoittaneella ole mitään sitä vastaan, että 

Juho Laine saa kutsua Kaukolan työväen kokouksen vaalivalmis

telua varten, todistan samoinkuin sen, että olen kieltänyt 

Kaukolan Työväenyhdistyksen kokouksen pidon.

Käkisalmi 9.1.1919.

Aleksi Alanen, nimismies."

Syyksi kieltoonsa nimismies sanoi kruununvoudin häntä käs
keneen lä%feämään kokouksen pidon työväenyhdistyksiltä, joi

den jäsenet vähänkin olivat sekaantuneet marraskuun lakkoon 

tai kapinaan. Ilmoituksenjättäjän huomautus, ettei työväen

yhdistys ole ketään käskenyt kapinoimaan sen paremmin kuin 

osallistumaan marraskuun lakkoliikkeeseenkään, ei auttanut. 
Samalla nimismies ilmoitti keittäneensä Ojajärven työväen

yhdistyksen kokoontumisen.

Yhdistyksen kokous kuitenkin pidettiin nimismiehelle il

moitettuna aikana. Yhdistyksen puheenjohtajaksi valittiin A. 

paukkunen ja muiksi/x jäseniksi johtokuntaan: p. Kankkunen, 0„

Lyster, S. Haikonen ja Anna Lyster. Johtokunta valitsi yhdis-
1

tyksen rahastonhoitajaksi 0. lysterin ja kirjuriksi L. Laime

ne en. Päätettiin perustaa puhujaseura. "Tästä ensimäisestä 

työväenkö kouks es ta paikkakunnalla pitkästä alkaa erottiin -re-i 

reippain mielin."

Yhdistyksen omaisuus vapautettiin takavarikosta kesäkuussa 

1919. Tupaantuliaisjuhlaa vietettiin 20.7.19. Toiminta oli 

kuitenkin hiljaista. Eivät aina kaikki toimihenkilötkään käy

neet kokouksissa. Jäseniä oli 20 paikkeilla, mutta niistäkin 

Jäivät verot vuonna i920 tilittämättä mnalil8tolBliuJmalle
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Huorempl väki täytti talon ääriään myöten, kun sinne oli 

järjestetty vinhat tanssit, mutta ei muulloin. Iltamien toi

mitsijat olivat hikisessä helteessä, kun pontikalla pumpat

tuja nuoria miehiä tuli iltamiin sisut nostatettuina. Vähi

tellen yhdistys nukkui kokonaan.

Vasta 1929 yhdistys heräsi. J. V. Laine tuli taaskin pu

heenjohtajaksi. Muutamia muitakin vanhoja jäseniä oli muka

na, mutta nuoret muodostivat enemmistön, porvaristo koetti 

uskotella, että yhdistyksen toiminta olisi ollut kommunis

tista. Yhdistyksen puheenjohtaja Laine lahjoitti rahasumman 

sosialidemokraattien vaalirahastoon.

Vuosikokous 8.2.31 pidettiin Etfverilassa J. V. Laineella. 

Vastuuvapaus myönnettiin. Puhujaosaston kokouksia ja perhe- 

iltamia pääteltiin jatkaa entiseen tapaan. Puheenjohtajaksi 

tuli J.V. Laine, varalle Elli Laine; sihteeriksi p. Iivonen; 

rahastonhoitajaksi A. Ruusu. - 0. Valavaaran esitelmätilai

suudessa 16.3.31 perustettiin opintokerho, johon liittyi 11 

jäsentä ja opinto-ohjaajaksi valittiin A. Ruusu. Koko talven 

oli jo ollut joka viikko opiskeluiltoja melko runsaalla osan

otolla. Kokouksessa 19.4.31 tuli op into-ohjaa jaksi P. Hevo

nen ja opiskeluaineeksi otettiin "Uusimman ajan maailmanhis

toria". Tässä kokouksessa valittiin näytelmien ohjaajaksi Vee

ra Vorne.

Syksyllä 1934 yhdistys oli lepotilassa. Toimihenkilöitä

oli muuttanut pois
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Kortjteensalmen työväenyhdiistxSx.

Kortteensalmen työväenyhdistys perustettiin 5.-12.06 ja 

liittyi puolueeseen 8.2.07. Alussa se toimi ripeästi. Koko

uksia pidettiin useasti ja innostus oli hyvä. “Rajavahti" jat

kaa 18.1.07 kertomalla: “Tosin vihamies pyrkii sekaamme, vii

meksi itse tohtori Kaasalainen. Kummaa vaan, kun siellä ei 

kuulunut olevan kuin 4 naista ja miehiä vähän enemmän. Täällä 

ei ole käynyt yhtään niin huonoa työväenpuhujaa, ettei olisi 

ollut tupa täynnä kuulijoita."

Vuosikokouksensa 3.2.07 yhdistys piti Olli ikävalkon ta

lossa, jossa puheenjohtajaksi valittiin p. pekonen, varalle 

K. Temori; kirjuriksi M. Huovinen, varalle J. Kalja; rahas

tonhoitajaksi J. Paavilainen. Edellisen vuoden johtokunnalle 

myönnettiin täydellinen tilivapaus. p. Pekonen valtuutettiin 

hakemaan yhdistyksen säännöille kuvernöörin vahvistus. Laukon 

häätöjen johdosta lausuttiin paheksuminen paronille. Yhdis-

Köyhien asemasta “pyö" kertoo 10.1.08: Kortteensalmella 

toimitettiin ihmishuutokauppa joulujuhlien vaiheilla. Kun Jo

ku pientilallinen ottaa esim. ikälopun hoidettavakseen, niin 

kyllä sillä hoidettavalla ei liioin ole kissan päivät. - Vuo

sikokouksessa 19.1.08 valittiin P. Pekonen edelleen puheen

johtajaksi, varalle K. Stenman; kirjuriksi M. Laakkonen, va

ralle H. Puputti; /rahastonhoitajaksi A. Kaija. «Tatkovuosi- 

kokouksessa pyydettiin laulukuntaa johtamaan K. Stenman. Vuo

den lopussa oli Jäseniä 9.

Vuonna 1909 pidetyssä vuosikokouksessa hyväksyttiin tilit

kirjuriksi P. Pekonen, rahastonhoitajaksi A. Kaija, kirjaston-— 

hoitajaksi emäntä Kaija. Huone kokouksia
varten vuokrattiin
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A. Kaijalta. - Helmikuussa pidetyssä työväenyhdistyksen ja 

kunnallistoimikunnan yhteisessä kokouksessa Koverilan kyläs

sä oli yleisöä 56 henkilöä, jotka kaikki yksimielisesti hy

väksyivät kieltolakiasiasta laaditut ponnet. Yhdistys kyllä 

tilitti verot piirille, mutta jäi pois puoluetilastosta tänä 

vuonna sen vuoksi, kun lähetti tilastotiedot kunnallistoimi

kunnalle, joka ei lähettänyt niitä edelleen puoluetoimistoon.

Vuonna 1910 yhdistyksessä oli 5 jäsentä. - Vuosikoko,ukses

sa 5.3*11 valittiin puheenjohtajaksi 0. Ryynänen, varalle P. 

Pekonen; kirjuriksi K. Stenman, rahastonhoitajaksi A. Kaija 

ja kirjastonhoitajaksi Anna Kaija. - Vuonna 1912 yhdistykses

sä oli 6 jäsentä. - Vuonna 1914 kerrotaan, että Kortteensal- 

men työväenyhdistys on haudattu kaikessa hiljaisuudessa.

Liinamaan työväenyhdistys,.

Liinamaalla oli työväenyhdistys ennen luokkasotaa. Sen pu

heenjohtajana oli vuonna 1917 S. Haikonen ja kirjurina V. Vax- 

tonen. Sen toiminnasta ei •ole ollut käytettävissä tietoja. X 

Vuoden 1919 eduskuntavaaleissa sosialistit saivat ääniä täs

sä äänestysalueessa 58;4&xgfi££ kaikkiaan annettiin ääniä 389*
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Qjaj arven tyÖyäenyhdi<sty£.

Ojajärven työväenyhdistyksen perustamispuuhiin ryhdyttiin 

suurlakkosyksynä. Seuraavan tammikuun puolivälissä kuitenkin 

vielä odoteltiin sääntöjä Ruotsalaiselta työväeni!itoita. Sil

loin oli jäseniksi kirjoittautuneita yli 50. Yhdistyksen pe

rustaminen tapahtui 4.2.06. Kokouksessa 18.5.06 päätettiin 

toimia kesällä arpajaiset rakennusrahaston hyväksi. Huhtikuus 

sa yhdistykselle perustettiin ompeluseura. Keväällä oli toi

veita saada käytettäväksi kenttä eräältä kauppiaalta, mutta 

sitten kauppiaan kaupanhoitaja viekotteli kentän itselleen 

perunafltaaksi, vaikka se ei sopinut vähääkään sellaiseen tar

koitukseen. Tällöin oli kuitenkin toiveita saada kokoushuone.

Vuoden lopussa yhdistyksessä oli jäseniä 135. Kokouksia oli 
ollut./

pidetty 16. Iltamia, kävelyretkiä ja arpajaiset oli

Rahaa ol.i jäänyt säästöön 210:-. Vuosikokouksessa 10.2.07 to

dettiin, että tilintarkastus oli lyöty laimin. Puheenjohta

jaksi valittiin M. Peippo, varalle 0. Ylönen; kirjuriksi T. 

Räikkönen, varalle P. Long; rahastonhoitajaksi P. Parviainen*

Kaukolan työväenyhdistystä kehoitettiin osallistumaan puhuja
lla/

kustannuksiin puoleni/kuukauden aikana. - "Työlle” lahjoitet

tiin 10:-. - Toiminta ei enää ollut niin ripeätä kuin alussa» 

Nuoriso, jonka olisi pitänyt olla huvitoimikunnan voimana, ku 

lutti aikaansa metsässä kortinpeluussa. Kuitenkin pidettiin 

soittokunnan kesäjuhlan yhteydessä arpajaiset 15.9.07. Arpo

ja, joiden hinta oli 25 p kappale, oli 4.000.

Uudenvuodenpäivänä 1908 oli/i iltamassa monipuolinen ohjel

ma. "Eräs puhuja kehui aikansa maalais puoluettakin, mutta kun 

yleisö huomasi, mikä hän oli miehiään, niin hän meni tiehen

sä. “

Vuosikokouksessa 19.1.08 hyväksyttiin tilit koko toiminta
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ajalta. Rahaa oli 305*. 50/ Ja jäseniä vuoden lopussa 39. Pu
heenjohtajaksi valittiin!.Vallin, varalle T. Hartikainen; kir

juriksi A. Kenttä, varalie E. Lappalainen; rahastonhoitajaksi 

M. peippo.

Talven aikana yhdistys useamman kerran vaat/i takaisin///^ 

eräältä halkopomolta 33 markkaa, minkä summan tämä oli saanut 

yhdistyksen rahastosta arpajaisluvan hankkimista varten. Lu

pa tuli yhdistykselle niin myöhään, että myönnetty aika oli 

jo kulunut umpeen. Pomo.lähti Viipuriin saamaan luvalle pi

tennystä, mutta ei saanut, joten arpajaiset jäivät pitämättä* - 

Vappuna työläiset olivat töistä vapaina ja juhlivat, nuoriso

seurakin oli muun väen mukana juhlimassa. - Arpajaiset ja kan

sanhuvit pidettiin 26.7»08 aseman lähellä.

Yhdistyksen kokous 4.9.08 lausi Jyrkän paheksumisensa en

tiselle hallitukslie, joka ei pannut rikkaa ristiin 

kieltolain hyväksi, ja vaati silloista hallitusta tositoimiin 

kieltolain saattamiseksi perille eduskunnan päättämässä muo

dossa. Lainakirjasto päätettiin perustaa. Osuuskaup/alta os

tettiin hirret talon rakentamista varten. - Syysjuhlassa 11. 

10.08 näyteltiin näytelmät “Hetken lapsi" ja "Tehtaan tyttö".

Ylimääräisessä kokouksessa 22.11.08 päätettiin vuokrata 

huone Häkkiseltä luentokursseja varten. Keskusteltiin tontin
X.

ostamisesta tai vuokraamisesta Aug. Hotiselta, mutta el teh

ty päätöstä, vaan johtokunta velvoitettiin ottamaan asiasta 

tarkat tiedot seuraavaan kokoukseen. J. Hannukaiselta vuok

rattiin huoneusto kokouksia ja iltamia varten 5 kk:n ajaksi 

23:- vuokrasta koko ajalta, pitkän keskustelun jälkeen pää

tettiin asettaa kaksi ehdokasta kuhunkin kunnan vaalilauta

kuntaan.

Vuosikokouksessa 7.2.09 myönnettiin tilivapaus. Tuloja oli 

ollut 1.693:85 ja jäänyt säästöksi 132:30. Esimieheksi välit -
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tiin A. Kenttä, varalle K. Karhunen; kirjuriisi E. Lappalai

nen, varalle J. Sihvonen; rahastonhoitajaksi M. Peippo, pää

tettiin pitää arpajaiset rakennusrahaston hyväksi.

Kansalaiskokouksessa 14.2.09 oltiin jyrkästi kieltolain 

kannalla. Senaattoreja vaadittiin eroamaan ilman eläkettä, 

sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän tulee heti istuntokau

den alussa tehdä välikysymys, jotta nähtäisiin millä syillä 

koimamainerr; katalsti kansan pyhimpiä tunteita loukanneet 

senaattorit menettelyään puolustavat. Kokouksessa oli läsnä 

n. 150 henkilöä.

Kokouksessaan 5.3.09 yhdistys päätti ehdottaa piirikoko- 

ukselle, ettei kansanedustajaehdokkaiksi asetettaisi puolueen 

tärkeissä luottamustoimissa olevia henkilöitä, vaan semmoisia

jotka muuten ovat kans ksi sopivia ja kykeneviä se

kä jyrkkiä puoluetovereita. Kaukolan raittiusseuralta päätet

tiin pyytää, että se ott&isi osaa agitatsionikuluihin, kos

ka raittiusseurakin tarvitsee agitatsionia kj/Letolain voimaan 

saattamiseksi.

Yhdistyksen johtokunnan kokouksessa 25.4.09 päätettiin 

lausua toivomus, etteivät Jäsenet pelaisi korttia. Kalle Kar-
V

hunen piti kuitenkin päätöstä tarpeettomana, koska korinpeluu 

ei ole poistettavissa toivomuksilla. - Yhdistyksen kokouk

sessa 7.11.09 päätettiin ruveta oman talon rakennus hommaan. 

Rakennustyö tarjotaan vähimmän vaativalle. Yhdistyksellä oli 

oma tontti ja tarvittavat hirret. - Jäsenmäärä oli vuoden
?/lopussa 30. Yhdistys jäi kuitenkin pois puoletilastosta,kun 

tiedot sitä. varten lähetettiin kunnallis toimi kunnalle, joka 

ei lähettänyt niitä edelleen puoluetoimistoon.

Työväentalo oli valmistumaisillaan syksyllä 1910. Siihen 

asti oli kyetty rakentamaan omilla varoilla, mutta sisustan 

valmistamiseen olisi tarvittu laina, jota ei kuitenkaan saa
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tu. Arpajaiset ja jatkoarpajaiset pidettiin jo uudella kes

keneräisellä talolla, mutta väkeä oli vähänlaisesti, pirtu- 

kauppiaita ja juopuiS)§/ta sensijaan oli runsaasti. Kesän ai

kana oli varojen saamiseksi useita iltamia. Jäsenmäärä vähe

ni niin, että vuoden lopussa oli vain 14 jäsentä.

Vuosikokouksessa 8.1.11 myönnettiin tilivapaus ja valit

tiin puheenjohtajaksi P. Karvinen, varalle M. Similä; kirju

riksi J. Mikkonen, varalle E. Kesseli; rahastonhoitajaksi M. 

Peippo. Samassa kuussa olivat 5-päiväiset luentokurssit.Hel- 

mikuun kokouksessa päätettiin pyytää arpajais- sekä jatko- 

arpajaislupaa myydä 5.000 arpaa ä 25 p. Kun/ arpajaiset 

sitten elokuun lopulla pidettiin, oli sateen vuoksi väkeä vä

hän ja arpoja jäi> myymättä. iltama sujui kutakuinkin.

Elokuun loppupuolella Venäjän vallanpitäjät päättivät pe

riaatteessa, että Viipurin lääni pilkotaan ja siitä pari pi

täjää liitetään Venäjään. Tätä rosvousaietta, kuten “Työssä" 

päätöstä nimitettiin, vastaan myöskin Ojajärven työväenyh

distys järjesti vastalausekokouksen.

Yhdistys joutui taloudellisesti yhä vaikeampaan asemaan. 

Taion rakentamisesta johtuen puuseppä H. Turunen oli saamas

sa työpaikkojaan toistatuhatta markkaa, jota määrää hän odot- 

teli vuoden verran, mutta sitten hänen omat asiansa vaati

vat sanomaan velan ulos syksyllä 1911. Nuorisoseura tarjou

tui varoillaan puolimieheksi Työväentaloon, mutta tätä ei hy

väksytty. Jäsenmääräkin laski niin, että vuoden lopussa oli 

vain 9 jäsentä. Xl&k Kokoukseen 14.1.12 saapui niin vähän 

osanottajia, että varsinaisesta kokouksesta tuskin tuli mi

tään. Yhdistyä oli konkurssin partaalla.

Yhdistyksen perustamisen vuosipäivänä 4.2.12 pidettiin 

vuosikokous S. Poutasen talossa ja n$rönnettiin tilivapaus.
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puheenjohtajaksi valittiin A. Kenttä, rahastonhoitajaksi M. 

Similä ja kirjuriksi J. Mikkonen. H. Turuselle päätettiin ru

veta maksamaan velkaa siten, että yhdistys ottaa 5 markan 

lainoja, jotka maksetaan takaisin arvan langettua, ja järjes

tetään iltamia. Uskottiin, että kahden viikon kuluttua voi

daan maksaa Turuselle ensimäinen erä. Ja niin kävikin. Mel

kein heti yhdistyksessä oli 30 jäsentä. Iltamasta 18.2.12 tu

li puhdasta yli 100:-. // fleuraavana päivänä Turusen velkaa 

lyhennettiin ja tehtiin hänen kanssaan sopimus, ettei hän pa

ne tuomiota ryöstöön, jos saadaan 15.3.12 maksetuksi velasta 

toinen puoli.

Toiminta lamaantui taaskin. Koko kesänä ei ollut iltamaa. 

Vasta joulukuussa oli pari; toinen luentokurssien yhteydes

sä. Jäseniä oli 36. Seuraavana vuonna jäsenmäärä laski niin, 

että se syksyllä oli alle 20. Kun perheiltamassa 21.9.13 

ruvettiin kantamaan kuukausimaksuja ja ottamaan vastaan uu

sia jäseniä, alin melkoinen osa yleisöstä poistui juhlasalis

ta. Kesän aikana Työväentalo oli ha useamman kerran ilkityön- 

tekijäin silmätikkuna. Jo kevätkesästä toisesta ovesta vie

tiin vetohantaaki ja toisesta se väännettiin poikki. Syksyl

lä eräänä yönä oli luultavasti lasiveitsellä leikattu näyt

tämön akkunasta pois pala, joten akkuna oli saatu auki ja sii 

tä menty sisälle. Ilkityöntekijä oli ottanut mukaansa 15 pr 

kahvikuppeja, 2 ts lusikoita sekä yhtä ja toista pienempää.

Vuosikokouksessa 1.3.14 hyväksyttiin toiminta- ja tiliker- 

tomus. puheenjohtajaksi valittiin A. Kenttä, varalle M. Si

milä; kirjuriksi A. Karhunen, varalle a . Lappalainen; rahas

tonhoitajaksi M. Similä. Yhdistyksen toiminta oli hiljaista. 

Sen järjestämässä viljatullivastalausekokouksessa oli läsnä 

vähän yli 20 henkilöä, puolueneuvoston asiasta ehdottamat 

ponnet hyväksyttiin yksimielisesti.
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Vuosikokoukses3a 7.3.15 myönnettiin tilivapaus. puheenjohto-• 

jaksi tuli E. Lappalainen, varalle A. Kenttä, joka valittiin 

myöskin rahastonhoitajaksi; kirjuriksi P. Laatikainen, varal

le Aug. Karhunen. Talvella 1915 toiminta vilkastui. Jäseniä

kin, joita edellisen vuoden lopussa oli 28 j,a heistäkin vain 

osa täysinmaksaneita, oli 40 korvilla.

Vuosikokouksessa 2.1.16 inyönnettiin tilivapaus. puheenjoh

tajaksi tuli edelleen E. Lappalainen, varalle B. Sievari; 

kirjuriksi P. Laatikainen, varalle Iida Lappalainen. - Yhdis

tyksen 10-vuotisjuhlaa vietettiin 20.2.16. Jäseniä oli vuo

den lopussa 22.

Vuosikokouksessa 28.1.17 tilit hyväksyttiin ja valittiin 

puheenjohtajaksi P. Karvinen ja varalle K. pohjola, illan il

tamassa oli väkeä 150 korvilla ja käytös siivoa. - Kansalais

kokouksessa 22.3.17 oli väkeä n. 300 henkilöä. Hanna Malm 

puhui, jonka jälkeen hyväksyttiin puoluetoimikunnan julistus 

Venäjän manifestin johdosta. - Yhdistyksen arpajaiset pidet

tiin 11.11.17.

Vuosikokouksessa 13.1.18 myönnettiin vastuuvapaus. Puheen

johtajaksi valittiin K. Salakari, varalle'Aug. Karhunen; sih- 

teeriksi J. Savolainen, rahastonhoitajaksi //Savolainen ja 

muiksi jäseniksi johtokuntaan A. Mutanen, M. Veiling ja A. 

Lappalainen.

Kun luokkasodan jälkeen tamjuikuussa 1919 yritettiin yh

distyksen kokousta, niin nimismies kielsi sen. Vielä maalis

kuun lopulla Työväentalon vapauttamisanomus hylättiin. Tal

vella 1920 toimintaa esiintyi “pääasiassa iltamasosialismin 

puitteissa". Hyvänä puolena oli velaton talo. Saman vuoden 

syksyllä jäseniä oli työväenyhdistyksessä 20 paikoilla. Hei

dän valistustasonsa oli heikko. Toiminta oli tanssi-iltamain 

pitoa. Pontikan viljely oli ahkeraa; yksinpä/ muutamat jär-
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jestömienetkin syyllistyivät sellaiseen.

Vuosiko kouksessa 17.2.24 myönnettiin vastuuvapaus. Johto

kuntaan vallittiin s. Kantola, A. Mutanen ja K. Leinonen. Yh

distys oli pysynyt- puolueveronsa aksaneiden kirjoissa. Oli
pa toiminta aikatöin ollut vilkastakin. Usean jäsenen oli 

täytynyt oleilla työansioilla kaukana kotipaikasta. Jäseniä 

oli vuoden 1924 lopussa 5 miestä ja 4 naista. Vuonna 1926 

jäsenhankintaviikon aikana oli nousua jäsenmäärässä 90 Toi

sella neljänneksellä olikin yhdistyksessä vain 8 jäsentä.

Talvella 1928 yhdistys järjesti iltamia useasti talossaan, 

joka oli sisältä varsin miellyttävä. Järje tys iltamissa oli 

hyvä. Yhdistys oli tähän aikaan pitäjän ainoa työväenjärjes

tö. Jäseniä oli vuoden lopussa 10. - Vuoden 1929 plirikoko- 

uksessa yhdistystä edusti J. Laakso. Yhdistys suoritti vaali- 

rahastoon 200:-, mutta vuodelta 1930 yhdistykseltä jäi puo

luevero suorittaiaatta.

Yhdistyksen päiväjuhlassa 2.8.31 oli yleisöä n. 160 hen

kilöä ja illalla talo/ ääriään myöten täynnä. Puhujina oli

vat A. Kenttä ja Kr. Lumijärvi. U. Tapola Hiltolasta lausui 

runon ja Hiitoian työväenyhdistyksen näytelmäkerho esitti 

näytelmän. Tämän vuoden piirikokouksessa J. Laalo edusti yh

distystä. - Yhdistyksen juhlassa 18.10.31 Työväentalo oli 

täynnä innostunutta yleisöä. A. Kenttä piti tervehdyspuheen. 

Into Syrjälä lausui tilaisuutta varten kirjoittamansa runon 

"Liity joukko homme." " J. Laalo esitti "savolaista sananrles- 

koo". K. Kaija puhui sosialidemokraattien siihenastisista 

saavutuksista todeten, että taantumuksen hyökkäykset on tor

juttava järjestäytymisen avulla. Lopuksi ohjelmassa oli il

veily ja näytelmä. Tämän jäsenhankintaviikon aikana lisäys 

oli 90 - Vuoden vaihteessa yhdistys osallistui Inkilän



-762-

työväenyhdistyksen kanssa piiritoimikunnan avulla Järjestet

tyihin 4-päiväisiin luento- ja opastus kursseihin.

Vuosikokouksessa 14.2.52 myönnettiin vastuuvapaus. Puheen

johtajaksi tuli T. Hotti, varalle J. Karvinen; kirjuriksi J. 

Laalo, rahastonhoitajaksi I. Syrjälä. - VappuiItämässä oli 

n. 200 henkilöä. Ohjelma alotettiin työväenyhdistyksen orkes

terin soitolla. A. Kenttä piti tervehdyspuheen. Lausuntaa 

esittivät A. Kauppinen ja I. Syrjälä, joka lauleli myöskään 

kupletteja. A. Mattila selvitteli työväen vapputunnuksia. T. 

Hotti esitti kertomuksen, näytelmänä oli V. Kuorikosken 2- 

näyt. "nykyajan ihmisiä". Ohjelman lomissa ja lopussa yhdis

tyksen orkesteri soitteli.

Työväentalon kesäjuhlilla 10.7.32 oli yleisöä päiväjuhlas

sa n. 200 henkilöä ja iltajuhlassa talo ääriään yöten täyn

nä. Päiväjuhlassa oli kilpailuja ja tanssia. Iltajuhlassa 

A. Kenttä piti tervehdyspuheen. Lausuntaa ja pakinan esitti

U. Tapola. Piirisihteeri Kr. Lumijärvi puhui. Ojajärven ja 

Inkilän työväenyhdistysten näyttelijät esittivät hauskan näy

telmän. Yleisö oli yksinomaan nuorempaan polveen kuuluvaa, 

mutta seurasi ohjelmaa tarkkaavastl. - Yhdistyksen iltamasta 

2.10.32 jär.jestysmiehet poistivat talollisenpoika T. Häklin, 

joka rapuilla ampui järjestysmies E. Karvista, johon kuula

ei kuitenkaan sattunut. Tällöin järjestyömiehet tarttuivat 

kiinni Häkliin. Asetta pois otettaessa se laukesi ja kuula 

tunkeutui Häklin vatsaan. - Viikkoa myöhemmin pidetyssä ti

laisuudessa Työväentalo oli tupaten täynnä yleisöä. Tohtori 

J. Helo puhui. Lisäksi oli selostus kunnallisesta toiminnas

ta sekä näytelmä.

Vappujuhlassa 1933 oli väkeä yli 170 henklöä. puhujana oli

V. Aalto; muuta ohjelmaa ja näytelmä esitettiin myöskin.

Yhdistys aitoi järjestää talossaa 28.1.34 tanssi-iltaman,
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mutta Käkisalmen ja Kaukolan piirin nimismies kielsi sen 

seuraavalla päätöksellään:

"Kun edellämainittu huvitilaisuus, joka on laadultaan 

tanssi-iltama, laukkaa hyviä tapoja siten, että aivan lähei

syydessä olevan Kirvun puolella sijaitsevan huvihuoneustoon 

on järjestetty vapaussodan muistojuhla aivan samaan aikaan,

en katso voivani anomukseen suostua." - Yhdistyksen toiminta
a/oli tänä vuonna reipasta. 3yys- ja talvitoiminnan avjais- 

juhlassa 50.9.54 oli tervehdyspuhe, satu, pakina, M. Neva

laisen puhe sekä näytelmä. Läsnä oli etupäässä nuorta väkeä. 

Samoin oli laita myöskin syysjuhlassa 50.9.54 täyttäen tu

van ääriään myöten. Talo olikin viihtyisässä kunnossa. Yhdis- 

teyl^jisen alaisuuten oli hieman aikaisemmin perustettu voi

mis te lus e ura.

Vuoden 1955 piirlkokouksessa yhdistystä edusti T. Hotti, 

joka tuli valituksi kokouksen raha-asiainvaliokuntaan. Tänä 

vuonna yhdistyksen jäsiamäärä aleni niin, että se vuoden loi 

pussa oli vain 8. Tänä vuonna £& vulistusvero Jäi suorittamat 

ta ja seuranneena kahtena vuonna sekä puolue- että piirive- 

rot. - Vuoden 1956 piirlkokouksessa yhdistystä edusti J. Laa- 

lo. Työväentalossa pidettiin Soslalidemokrattisen naislii

ton Järjestämät kurssit.

Vappuna 1957 oli iltajuhla, jossa Aino Patjas puhui ja 

kansaa oli n. 500 henkilöä. - Kesäjuhlassa 4.7.57 puhui V. 

Huuska.

Vuosikokouksessa 15.2.58 myönnettiin vastuuvapaus. Puheen

johtajaksi tuli A. Mutanen, sihteeriksi A. Karvinen ja rahas

tonhoitajaksi L. Hotti. - Talvijuhlassa 20.2.58 oli päivällä 

hiihdot ja illalla iltama. Yleisöä oli runsaasti. Vappuna oli 

Iltajuhlassa yleisöä salin täydeltä. E. kosti puhui ja muuta 

ohjelmaa oli runsaasti. - Vuoden lopussa oli jäseniä 26.
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Tammikuun alussa 1939 silloinen piirisihteeri antoi Oja

järven työväenyhdistyksestä seuraavän arvostelun: Se toimii 

malliksi sopivana pienen vähäväkisen seudun yhdistyksenä.Tun
tuu kuii^iellä olisi kaikki niinkuin ollakin pitää. - Vuosi

kokouksessa 17.2.39 myönnettiin vastuuvapaus, puheenjohtajak

si tuli

J. Karvinen, varalle

V. Javanainen; sihteeriksi ja rahastonhoitajaksi A. Karvinen, 

Vappujuhla sai varsin tyydyttävän kannatuksen. K. Haapasalo 

puhui.

Takaisin valtauksen jälkeen yhdistys alkoi toimintansa jo 

vuonna 1942, mutta alkoi maksaa jäsenmaksujaan piirille ja 

puolueelle vuoden 1943 alusta. Yhdistys oli pitäjässä ainoa, 

joka ulkoapäin katsellen sai kauniin talonsa melko ehjänä, 

mutta sisustus oli kuitenkin täysin revittynä kaluston olles

sa muilla mailla.Nuorekkaasta jäsenistöstä olivat melkein 

kaikki miespuoliset sodassa. Sen verran kuitenkin paikkakun

nalle oli kerääntynyt vanhempaa jäsenistöä, että saatiin 

johtokunta, johon tulivat puheenjohtajaksi J. Karvinen, vaa

ralle P. Karvinen; sihteeriksi V. Javanaineiy

rahastonhoitajaksi Helvi Karvinen ja muiksi jäseniksi Miina 
Omaisuudesta/

Karvinen ja Y. Kääriäinen. /////// oli anottu korvausta 

14-0.500:-, mutta saatiin 24.000:-. piiritoi ikunta käsitte

li kokouksessaan 6.9*42 Ojajärven Työväentalon vuokraamista 

Kaukolan/, kunnalle koulutarkoituksiin. Vuokraksi tuli 2.000:- 

kuussa. Kunta suoritti korjauskustannuksia 35.000:- asti. Yh

distykselle jätettiin oikeus käyttää huoneu3toa kokous- ja 

j uhlatar koit uksi in.

Yhdistyksessä oli vuonna 1943 6 jäsentä. "Työväentaloja 

Karjalaan"-keräykseen yhdistys luovutti 300:-.
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Yhdistyksen ensimaiiien iitamaj>idettiin 19.1.08 Kaukolan 
työväenyhdistyksen avustuksella. Siin^iirin puhuja Väre pi

ti puheen. / Jäsenmäärä oli 10 tämän ensimäisen vuoden lo

pussa. Mutta se oli* myöskin viimeinen. Yhdistys nimittäin 

kuoli vuoden 1909 alussa, pesä oli selvittämättä ainakin vuo

den 1911 lopussa. Maaliskuussa 1913 kerro/ttiin, että yh

distys oli nukkunut jäsenten puutteessa. Sittemmin omaisuus 

otettiin vastaperustetulle Kaarlahden työväenyhdistykselle 

Ja selitettiin, että Suokkalan työväenyhdistys oli noussut 

kuolleista ja saanut nimen Kaarlahden ty jväenyhdistys.

Valtiollisissa vaaleissa 1919 sosialistit saivat Suokka

lan äänestysaalueessa 100 ääntä kaikkien puolueiden äänimää

rää ollessa yhteensä 462.

Kaukolan sos_.-dem%1isJÄr.j_es_töx

Kaukolan sosialidemokraattinen kunnallisjärjestön on ilmei

sesti perustettu 15.3.08 j. Penttisen talossa pidetyssä ko

kouksessa. Kunnall is to imi kunnan järjestä/jaänä oli 14.2.09 ko

kous kieltolakiasiassa. Saapuvilla oli 32 henkilöä, joista

/ osa nuorsuomalaisia. suurin osa Hyväksyi kunnallistoimikun-

nan edeltäkäsin laatimat ponnet.

Vuonna 1911 kunnallistoimikunta järjesti vappumieienosoi-

thksen, johon osallistui 200 henkilöä.. Jäseniä oli tänä vuon
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na 39. Vuonna 1914 jäseninä oli 13 naista ja 94 miestä. 

Kaukolaan perustettiin suojeluskunta marraskuussa 1917»

Punakaartia ei ollut pitäjässä. Suojeluskunta vangitsi 28.

1.18 paikkakunnan huomatuimmat työväenjärjestöjen jäsenet.
V

Ensimäinen uhri oli kauppa!/ 'Aug. Hyvärinen, joka Hävisi sa

moinkuin kaikki Hänen mukanaan olleet rahat. Adam Hirvonen, 

muuten innokas nuorsuomalainen, mutta vaati elintarveasiois- 

sa täsmällisyyttä, vangittiin/ ja kuoli yleiseen Heikkouteen 

sekä nälkään. Toivo Eevert ja A. RaHinen kuolivat vänkilei-

reiHin. Yleensä kaikki/ jäxjestyneet työläiset ja järjesty- 
luokkasodan kestäessä./
mat tornia kin v ahg i t ti in/ Sille tielle Heitä sortui ainakin 10 

aivan syytöntä mJsestä, joista ne/ljä ammuttiin. Julmia rääk

käyksiä oli monta. Vankien koHtelu oli eittäin raakaa. Paik

kakunnalla ollut 12-mlehinen venäläinen rannikkovartiosto
s/

katosi sajaperäi/seti luokkasodan aikana. Muuan pitäjäläinen 

kirjoitti edellisten johdosta: "Me Kaukolan jälelle jääneet 

työläiset, muistakaamme niitä, jotka tällä tavalla ovat me

nettäneet elämänsä.' “ Useita tuomittiin valtiorikosoiketik- 

sissa eri pitkiin rangaistuksiin, mutta ei sentään noudatet

tu eräästäkin vangista annettua raporttia: “toivomme, että 

tehdään vaarattomaksi. Yhteiskunta ei tule Häntä kaipaamaan.u 

"Uuden Suomep.-'- mukaan vaalien edellä eduskuntaehdokas A. 

Sihvo lausui puheessaan Kaukolassa: "Kokoomuspuolue tahtoo, 

että tänne tuodaan vieraita sotajoukkoja varastelemaan ja ih

misiä tappamaan." Hän tarkoitti Salsan sotilaina. "Kansan 

Työ" kertoi 2a.2.19 edellisen lainattuaan: "Kun viime tou

kokuulla Viipurissa jatkuivat jokapäiväiset teloitukset,jol

loin satoja Ja taas satoja vietiin tapettavaksi, kääntyivät 

eversti Sihvon puoleen tämän kauhistuttavan näytelmän lopet

tamiseksi Viipurin läänin ent. kuvernööri laki t. kand. Sar-
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kanen, tohtori Reinikainen ja porvarillinen tehtailija Vlis- 

ka huomautuksella, että tällaisessa oikeudenkäynnissähän ei 

ole mitään takeita siitä, ettei myöskin täysin syyttömiä tu

le joukoittain murhatuiksi. Tällöin antoi heille herra 

Sihvo seuraavan kyynillisyydessä vertoja etsivän vas

tauksen; “Jos yksi kymmenestä teloitetusta on syyllinen, on 

tarkoitus saavutettu." Ja herra Sihvo jatkoi nyrkkiä pöytään 

lyöden; “Enkä minä mitään niin häpeä kuin sitä, kun minä Tien*- 

haarassa otin 4.000 vankia, enkä niitä paikalla kaikkia ammut

tanut." - Ja teloitukset jatkuivat."

Vuoden 1919 eduskuntavaaleissa sosialistit saivat Kauko

lassa 267 ääntä; vuoden 1917 vaaleissa heidän saamansa ääni

määrä oli 301. - Vuonna 1920 kunnassa olivat toimimassa Kau

kolan ja Ojajärven työväenyhdistykset. - Vuonna 1925 työväes

tö ensi kerran osallistui kunnallisvaaleihin omalla listal

laan saaden valtuustosta yhden paikan. Vuonna 1928 he saivat 

kaksi paikkaa. Vuoden 1930 kunnallisvaaleissa keskusvaalilau

takunta hylkäsi kaikki sosialidemokraattien vaalilistat sil

lä perusteella, että niissä olleet ehdokkaat olivat kuulu

neet sosialidemokraattisiin yhdistyksiin, mutta tehdyn vali

tuksen johdosta maaherra kumosi tämän päätöksen. Vaalien tu

loksena sosialidemokraatit saivat valtuustosta yhden paikan 

lisää. Saman vuoden valtiollisissa vaaleissa sosialistit 

saivat 83 äänen lisäyksen. - Vuoden 1933 kunnallisvaaleissa 

menetettiin kaksi paikkaa. Eduskuntavaaleissa sosialistien ää

nimäärässä oli il äänen lisäys. Vuoden 1936 vaaleissa sosia

listien saama äänimäärä oli 223 ja 1939 249.

aa sialla li waiflele z&a&anaä.-
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